

August 27, 1945

Report from Cde. Yegnarov to Cde. Beria

Citation:

"Report from Cde. Yegnarov to Cde. Beria", August 27, 1945, Wilson Center Digital Archive, GARF, Fond R-9401ss, Opis' 2, Delo 98, ll. 318-319. Obtained by Jamil Hasanli and translated by Gary Goldberg.

<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/121737>

Summary:

Yegnarov reports on several successful Red Army military operations in the Ili District at the end of August, including Firsov's seizure of Chinese supply trucks and the forced retreat of a Chinese brigade by Leskin's cavalry brigade. He also notes a raid on Kobuk by Chinese aircraft, which killed four Soviet soldiers.

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan

Translation - English

К о п и яСовершенно секретноИз АЛМА-АТА

МОСКВА, НКВД СССР - товарищу Б Е Р И Я

14 августа с.г. партизанский отряд повстанцев занял Бай. Подробно донесу по получении письменного донесения.

Вторая кавбригада ЛЕСКИНА в результате упорных боев прорвала оборону противника в районе Кобук (на карте нет, 30 км северо-западнее Кош-Тологой) и вынудила китайцев отходить на Алтай. В боях противник применял самолеты "СБ" и "И-15". Сведения о потерях бригады и трофеях донесу дополнительно.

19 августа ФИРСОВ на дороге восточнее Шихо захватил 7 грузовых машин с пшеницей для Шихо. Конвой и машины уничтожены.

23 августа с.г. отходящий противник из района Кум-Башень (25 км севернее Кош-Тологой) резко свернув на юг, направился на Кош-Тологой.

Во время преследования противника бригадой ЛЕСКИНА убито и взято в плен до 200 солдат и офицеров. Захваченное оружие китайцами приведено в негодность.

В течение 23 августа части бригады ЛЕСКИНА вошли в Кош-Тологой и пикет Уту-Булак. В тот же день на Кобук был налет одного самолета "И-15", который сбросил 3 бомбы. Во время бомбежки убито 4, ранено 5 солдат бригады. Преследование противника продолжается одновременно с наступле-

К о п и яСовершенно секретноИз АЛМА-АТА

МОСКВА, НКВД СССР - товарищу Б Е Р И Я

14 августа с.г. партизанский отряд повстанцев занял Бай. Подробно донесу по получении письменного донесения.

Вторая кавбригада ЛЕСКИНА в результате упорных боев прорвала оборону противника в районе Кобук (на карте нет, 30 клм северо-западнее Кош-Тологой) и вынудила китайцев отходить на Алтай. В боях противник применял самолеты "СБ" и "И-15". Сведения о потерях бригады и трофеях донесу дополнительно.

19 августа ФИРСОВ на дороге восточнее Шихо захватил 7 грузовых машин с пшеницей для Шихо. Конвой и машины уничтожены.

23 августа с.г. отходящий противник из района Кум-Башень (25 клм. севернее Кош-Тологой) резко свернув на юг, направился на Кош-Тологой.

Во время преследования противника бригадой ЛЕСКИНА убито и взято в плен до 200 солдат и офицеров. Захваченное оружие китайцами приведено в негодность.

В течение 23 августа части бригады ЛЕСКИНА вошли в Кош-Тологой и пикет Уту-Булак. В тот же день на Кобук был налет одного самолета "И-15", который сбросил 3 бомбы. Во время бомбежки убито 4, ранено 5 солдат бригады. Преследование противника продолжается одновременно с наступле-

нием на Алтай. Общая численность оборонявших Кобук китайцев достигла 1.500 солдат и офицеров.

22 августа с.г. в районе севернее Чипейцзы повстанцами задержано два жителя Шихо. По их показаниям в Шихо оставлено на усиление обороны до 4.000 дунган.

Е Г Н А Р О В

В е р н о: *Аксинин*

Разослано:

т. Сталину
т. Молотову

№ 27 / УИ-1945 г.

№ 993/8

✓ Оса. инт. 54 ✓ ✓ 281 и 282.
Оси 26. VII, 451.

319

2.

нием на Алтай. Общая численность оборонявших Кобук китайцев достигла 1.500 солдат и офицеров.

22 августа с.г. в районе севернее Чипейцзы повстанцами задержано два жителя Шихо. По их показаниям в Шихо оставлено на усиление обороны до 4.000 дунган.

Е Г Н А Р О В

Верно: *Андрей*Разослано:т. Сталину
т. Молотову

" 24 " / УИ-1945 г.

№ 993/5

✓ Док. инд. 54 ✓✓ 291 и 282
Оис 26. VII, 451.

Classified sheets 1, 2, 28, 29, 35, 36, 49-51, 89-94, 160-163, 193-203, 223-230, 325-333, 353-355, 377-379, 398, 399.

FILE N° OP1-1

Correspondence
with Cde. I. V. Stalin

Begun 17 July 1945
Ended 12 September 1945
Number of sheets 411

[partially readable stamp:
TsGA...SSR
R-9401/ss
N°....2
storage unit 35 98

Vol. N° VII
the file is in 11 volumes

stamp: [SPECIAL FOLDER
N° 1-1 p. 531]

Copy
Top Secret

from Alma-Ata

[to] MOSCOW, USSR NKVD - to Cde. BERIA

On 14 August of this year a rebel partisan detachment seized Bay [Baicheng]. I will report in detail on receipt of a written report.

As a result of stubborn battles the second cavalry brigade of LESKIN broke through the enemy defense in the region of Kobuk [sic] (not on the map, 30 km northwest of Koktokay [Fuyun]), and forced the Chinese to retreat to Altai. The enemy used SB and I-15 aircraft in the battles. I will report information about the brigade's losses and captured weapons separately.

On 19 August FIRSOV on a road east of Shikho [sic] seized seven trucks with wheat for Shikho. The convoy and vehicles were destroyed.

On 23 August the enemy retreating from the region of Kum [sic]-Beshen' [sic] (25 km north of Koktokay) turned sharply to the south and headed for Koktokay.

Up to 200 enemy soldiers and officers were killed and taken prisoner during the pursuit of the enemy by LESKIN's brigade. The weapons seized were rendered

unusable by the Chinese.

During 23 August units of LESKIN's brigade entered Koktokay and the Utu [sic]-Vulak [sic]picket. The same day there was a raid on Kobuk by one I-15 aircraft, which dropped three bombs. Four soldiers of the brigade were killed and three were injured during the bombing. The pursuit of the enemy continued simultaneously with an attack on Altai. The total strength of the Chinese defending Kobuk has reached 1,500 soldiers and officers.

On 22 August the rebels detained two residents of Shikho in the region north of Chipeytsy [sic]. According to their statements up to 4,000 Dungans [Hui Muslims] have been left in Shikho to reinforce the defense.

YEGNAROV

Authenticated: Akopov

Distributed to:
Cde. Stalin
Cde. Molotov
27 August 1945
Nº 993/b

Basis Index 54 NN 281 and 282
of 26 August 1945